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گـــــــپ

نگـــــره
 زنان اصلاح طلبان مقصرند؟

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: 
دور از انتظار نبود که برای توجیه 
به  پاسخ  و  امینی  مهسا  درگذشت 
اعتراضات از ترفند اتهام زنی به فعالان 
زن جریان اصلاحات بهره بگیرند. مهسا 
دختر سنندجی در تهران بازداشت شد 
و درگذشت که بسیاری از مسئولان از 
جمله روسای قوا قول پیگیری دادند 
اما در سوی دیگر ماجرا سوالات جامعه 
بود، سوالاتی مانند اینکه رفتار گشت 
ارشاد چرا به مرگ مهسا منجر شده  
است؟ برای دلواپسانی که پاسخی به 
این سوالات ندارند، فرافکنی بهترین 
راه است. تصور آنها چنین است که با 
متهم کردن زنان اصلاح طلب می توانند 
از سویی اذهان را از مرگ مهسا منحرف 
کرده و از سوی دیگر تقصیر را متوجه 

زنان جریان رقیب خود کنند.
  برخورد ابزاری 

اصولگرایــــان دلـــواپس مدعی 
هستند»جریان اصلاحات در دوران های 
مختلف نشان داده است که با بسیاری 
از مقولات ارزشی که خود را به آن 
پایبند می داند، به طور کاملا ابزاری 
برخورد می کند. در این شرایط است 
که کنش های سیاسی این جناح به طور 
کاملا جالب توجهی معنادار می شود. در 
واقع این جریان سیاسی آنجا که منفعت 
جناحی اش حکم کند، ورود می کند 
و بعضا به طور سیل آسا با بمباران 
شدید خبری و پیام رسانی شدید عمل 
می کند، اما در جایی که به نفع این 
جناح نباشد طوری آلزایمر سیاسی 
می گیرد که گویی در این جهان نیستند. 
یکی از مواردی که به طور کلی برای 
اصلاح طلبان به صورت کاملا ابزاری 
مورد استفاده قرار می گیرد موضوع زنان 
و حقوق زنان است. این جریان سیاسی 
در زمانی که سر کار بوده است به ویژه 
8 سال دوره دولت اعتدالگرایان با همه 
شعارهایش در حوزه زنان کاری انجام 
نداد اما همیشه وقتی اوضاع در این حوزه 
بهم می ریزد و اتفاقاتی ناگوار می افتد 
اعضای آن سینه سپر می کنند و خود 
را حامی زنان جلوه می دهند. در واقع در 
این حوزه اصلاح طلبان با یک استراتژی 
ماهیگیری سعی می کنند ماهی خود را 
از آب گل آلود بگیرند و زمانی که در این 
راستا آسیبی احساس می کنند آنچنان 
در لاک خود فرو می روند تا غبار ماجرا 
فرونشیند و فرصتی دیگر برای عرض 

اندام سیاسی پیدا کنند.«
 هراس از افشاگری زنان اصلاح طلب 
دلواپسان نوشتند: »در همین رابطه 
دو حادثه رخ داده است که یکی به 
قتل با گلوله منجر شده و دیگری بر 
اساس یک اتفاق ناخواسته بر اساس 
وضعیت جسمی یک خانم جوان رخ 
داده است اما اصلاح طلبان از یک قتل 
با خشونت تمام گذشته اند اما در برابر 
یک اتفاق ناخواسته آنچنان علم حقوق 
زنان برافراشته اند که گویی اعضای این 
جریان سیاسی حتی شرایط رخدادها 
را نیز نمی توانند از هم تمیز داده و جدا 
کنند. ماجرای قتل »میترا استاد« که 
توسط محمد علی نجفی شهردار اسبق 
تهران رخ داد و با شلیک گلوله همراه 
بود یکی از این موارد است. این درحالی 
است که حالا با اتفاق ناگواری که برای 
یک خانم در محل پلیس امنیت اخلاقی 
رخ داد و این خانم به علت شرایط 
جسمی درگذشت، ازجمله مواردی 
است که این دوگانگی به خوبی نمایان 
است.« آذر منصوری فعال سیاسی 
اصلاح طلب که در ماجرای میترا استاد 
سکوت اختیار کرده بود در ماجرای دوم 
اینچنین داد سخن سر می دهد: » در 
خصوص پوشش زنان ایران، موضوعی 
تک ساحتی نیست که تصور کنید با 
رفتارهای سلبی و حتی ایجابی صرف، 
می توانید آن را به نماد یک جامعه 
اسلامی تبدیل کنید.« معصومه ابتکار 
نیز از جمله ساکت تان ماجرای قتل 
میترا استاد بود که در این خصوص 
دست به قلم شده و می نویسد: »مساله 
گشت ارشاد و نارضایتی که این گونه 
برخوردها به وجود آورده است، بحث 
تازه ای نیست، اما اینک یک بار دیگر با 
فاجعه ای که روز ۲۲ شهریور رقم خورد، 
به سرخط خبرها آمده و غم ازدست 
دادن دختری جوان از دختران آرزومند 
سرزمین مان را بر دیگر غصه ها سر بار 
کرده است.«. شهیندخت مولاوردی نیز 
در یک رشته توییت های تند در این باره 
می نویسد: »آخر کسی که دو سه دهه 
توجیه نشده چگونه با یکی دو ساعت 
می خواهید توجیه و  هدایت کنید؟! « 
پروانه سلحشوری، طیبه سیاوشی و... 
از جمله دیگر اصلاح طلبانی هستند 
که بی درنگ در این ماجرا اظهار نظر 
کردند و ادعاهای تندی را علیه نهادهای 
مختلف کشور ابراز داشتند. در این حین 
آنچه بیشتر ازگذشته نمایان می شود 
دستاویز قرار دادن یک موضوع به دفعات 

مکرر است . 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: شاید کمتر 
کسی فکر می کرد که بعضی برخوردهای گشت 
ارشاد با دختران و زنان تا جایی پیش برود که 
به هر جهت یک نفر در این میان فوت شده و 
شرایط جامعه ملتهب گردد. اما قدر مسلم آنچه 
امروز در جامعه می بینیم نگرانی هایی است که 
از جانب مردم نسبت به برخی روند ها، رویکردها 
و عملکردها مطرح می شود. طی چند وقت اخیر 
نیز برخی از روحانیون، نمایندگان مجلس، فعالان 
سیاسی و اجتماعی، کارشناسان و اهل فن نسبت 
به نوع برخورد گشت ارشاد و اساسا ضرورت یا عدم 
ضرورت حضورش در جامعه مباحثی را مطرح 
کرده اند که جملگی نسبت به عدم کارآیی این نیرو 
تاکید داشته اند. چه اینکه بسیاری بر این باورند 
که مساله ای همچون امر به معروف یا حجاب در 
حیطه اختیارات پلیس نیست و باید کارشناسان 
امر، نهادهای فرهنگی مربوط و به ویژه روحانیون و 
کارشناسان دینی به این مساله ورود کنند. البته این 
انتقاد نیز وارد است که چرا باید نهادهای فرهنگی 
جامعه که کم هم نیستند وظیفه خود را به درستی 
انجام ندهند که در نهایت در بین همه استنکاف ها 
این نیروی انتظامی باشد که بخواهد ورود کند.  آنچه 
مسلم است امروز جامعه دغدغه های خاص خود را 
دارد و شاید مهم ترین آن وضع معیشتی باشد که 
چندان تعریفی ندارد اما با این همه اگر رویکردهای 
درست و اصلاحی در نحوه مواجهه با امر پوشش و 
حجاب صورت گیرد جامعه خواهد پذیرفت. قاطبه 
کارشناسان و صاحب نظران در این حوزه بر این 
نظر متفق القولند که مسائل فرهنگی و اجتماعی 
رفتارهای قهری برنمی تابد. لذا به نظر می رسد که 
باید در روند عملکردها و رویکردها تغییرات جدی و 
اساسی صورت گیرد و پس از ارزیابی نحوه و نتیجه 
عملکرد گشت ارشاد نحوه مواجهه صحیح تری را در 
این امر در نظر گرفت تا نه موجبات بدبینی جامعه 

فراهم  آید و هم آنچه مدنظر است انجام شود.  
   نباید مردم را از باورها و اعتقادات دور 

کنیم 
اتفاقات اخیر جامعه و حواشی پیرامون گشت 

ارشاد و عملکردهایش باعث شد تا شامگاه 
دوشنبه گفت وگوی ویژه خبری شبکه خبر 
برنامه ای به این موضوع تحت عنوان »باید ها 
و نباید های موضوع حجاب و گشت ارشاد« 
اختصاص دهد و در این راستا از ۲ مهمان 
حضوری یعنی دکتر مسعود پزشکیان نماینده 
مجلس و محمدصادق کوشکی فعال سیاسی 
اصولگرا و دو مهمان تلفنی حجت الاسلام جلیل 
محبی دبیر سابق ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر و حجت الاسلام بیاتی پژوهشگر حوزه 
عفاف و حجاب دعوت به عمل بیاورد. در همین 
راستا پس از طرح بحث از سوی مجری برنامه 
مسعود پزشکیان در خصوص جایگاه گشت 
ارشاد و بحث تذکر و امر به معروف اظهار داشت: 
کسی که می خواهد امر به معروف بکند، باید با 
مناسب ترین روش ممکن  و با روش علمی که 
اساس آن همان اسلام است، دین را طوری ترویج 
دهد که فرزندان ما از دین و مذهب متنفر نباشند. 
وی افزود: ما باید تلاش کنیم که مردم را از باور ها 
و اعتقادات دور نکنیم، وقتی قانونی شرایط را بدتر 
می کند باید آن قانون را اصلاح کرد. نماینده تبریز 
در مجلس با اشاره به ماجرای فوت مهسا امینی 

حواشی پیرامون آن بیان کرد: باید به صورت 
شفاف به مردم گفته شود که داستان از چه 
قرار بوده و ما مقصر نبودیم و وضعیت را تشریح 
کنند. نه اینکه هر کسی خواست حرفی بزند با 
او برخوردهای دیگری شود. مسعود پزشکیان 
اظهار کرد: الان اتفاقی افتاده که باید شفاف بازگو 
شود نه اینکه هر کسی حرفی زد یا اعتراضی کرد 
او را ضد نظام و منتسب به اروپا و آمریکا بخوانند. 
وی در پاسخ به این پرسش که شفاف سازی باید 
چگونه باشد بیان کرد: یک اتفاقی در جایی افتاده 
که بالاخره منجر به ناراحتی مردم شده است. 
دولت یک تیم بگذارد و ارزیابی کند و سپس 
شفاف به مردم نتیجه کار را اعلام کند. وقتی 
ریگی به کفش کسی نباشد نباید از شفافیت 
ترسید. اگر برخوردی هم با این خانم نشده باید 
به صورت شفاف بیان شود تا مردم از این التهاب 
خارج شوند و بهانه ای هم دست رسانه های ضد 

انقلاب نیفتد. 
  گفتند گشت ارشاد رأی رئیسی را کم 

می کند
کوشکی  صادق  محمد  پزشکیان  از  پس 
بیان کرد: واقعیت این است این قانون در حال 

حاضر پاسخگو نیست و به شدت مجری قانون، 
یعنی نیروی انتظامی را زیر فشار می گذارد، قوه 
قضائیه به وظیفه خودش در قبال این قانون عمل 
نمی کند. این فعال سیاسی اصولگرا خطاب به 
پزشکیان گفت: کار نماینده مجلس نطق کردن 
نیست بلکه وضع قانون است.  اگر نمایندگان 
دغدغه داشتند نطق خود را به طرح تبدیل 
می کردند و شیوه بهینه این بود که آن طرح را 
به مرکز پژوهش ها سفارش دهند و سپس طرح 
را به تصویب می رساند و به قانون تبدیل می شد. 
آن زمان نیروی انتظامی از اجرای این بحث کنار 
گذاشته می شد. وی افزود: اشکال اینجاست آنجا 
که نمایندگان وظیفه قانونی خود را انجام دهند 
نطق و کلی گویی می کنند. پس از صحبت  های 
مهمانان برنامه نوبت به دبیر سابق ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر رسید از روی خط نظرات 
خود را در خصوص بحث گشت ارشاد و حواشی 
پیرامون آن مطرح کند. حجت الاسلام جلیل 
محبی اظهار داشت: سیاست در کشور ما اینگونه 
است که یک اتفاق ناگواری مثل فوت خانم امینی 
می افتد و آن موقع ما شروع به صحبت کردن 
می کنیم و اینطور نیست که ما تصمیم بگیریم 
و همان تصمیم را اجرایی کنیم.  وی گفت: این 
اصلا امر به معروف و نهی از منکر نیست. نیروی 
انتظامی وظیفه ضابطیت دارد و زیر نظر دادستان 
عمل می کند. امر به معروف و نهی از منکر شرایط 
خود را دارد و نسبت به مردم نیز صد دفعه گفتیم 
که امر به معروف مسئولان اولویت دارد. دبیر 
سابق ستاد امر به معروف و نهی از منکر افزود: 
سال 98 در دفتر رئیس قوه قضائیه وقت جلسه ای 
برگزار شد که راجع به همین بود بعد راهکارها 
ارائه شد گفتند که نه اگر این برخورد ادامه پیدا 
کند در انتخابات رأی آقای رئیسی دچار چالش 
می شود و می ریزد. وی تصریح کرد: وقتی یک 
اتفاقی می افتد و شما بر مبنای آن اتفاق گفت وگو 
می کنید و تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها 
لحظه ای، آنی و در بحران هاست حرف شنیده 

نمی شود. 

 خاتمی به رفتار خودسرها آشناست 

هراس از  پایان سکوت خاتمی!
    علی اکبر کلانتری: چرا مرگ مهسا را محکوم کردید؟

آرمان ملی – مطهره شفیعی: پای خاتمی را به مرگ مهسا 
کشاندند اما فراموش کردند که نمی توان کوچک ترین نقشی 
از رئیس دولت اصلاحات در راه اندازی گشت ارشاد پیدا کرد.  
هجمه ها و حملات  و خشم شان از این است که رهبر جریان 
اصلاحات سکوت در برابر مرگ مهسا را جایز ندانست  و از نخستین 
افرادی بود که به خانواده این دختر سنندجی تسلیت گفت. 
خاتمی تجربیات زیادی از این رفتارها دارد و به خوبی توان تحلیل 
شرایط و رفتارها را دارد.  ۲5 شهریور حساب رسمی توییتر سید 
محمد خاتمی، رئیس دولت اصلاحات نوشت: »باز هم فاجعه ای 
ناگوار که درد آن تا مغز استخوان را می سوزاند! طبق اخبار، دختر 
خانمی با ادعای پوشش نامناسب بازداشت و در جریان بازداشت 
و انتقال دچار جراحات و عارضه قلبی و مغزی می شود! آیا این 
فاجعه و رویدادهای پرتکرار مشابه آن کافی نیست که برای رعایت 
انتظارات بحق مردم و حال بدی که در تنگناهای معیشتی دارند 
از این شیوه و رفتارهای خلاف قانون، منطق دست برداشته شود 

و با پدیدآورندگان این حوادث برخورد مناسب صورت گیرد؟!«
  کیهان فرمانده حمله به خاتمی

پیام خاتمی برایشان ساده نبود، چراکه می دانستند سدی در 
برابر فریب افکار عمومی درباره چگونگی درگذشت مهسا است 
پس ۲8 شهریورحسین شریعتمداری در کیهان نوشت: »مدعیان 
اصلاحات نظیر محمد خاتمی، جهانگیری، عبدا... نوری، جبهه 
اصلاحات، حزب اتحاد ملت، حزب کارگزاران و یک مشت آدم ها و 
گروه های دم دستی دیگر، نه فقط از فوت خانم مهسا امینی متأسف 
نیستند بلکه از این اتفاق ناگوار خشنود و خوشحال نیز هستند و 
این رخداد تاسف آور را فرصتی برای خالی کردن عقده های فرو 
خورده خود از پیروزی های چشمگیر اسلام و انقلاب و مخصوصاً 

حماسه بی نظیر راهپیمایی اربعین تلقی می کنند. کارنامه این 
طیف به وضوح نشان می دهد که ابراز تاسف آنها از فوت خانم مهسا 
امینی نمی تواند با هویت برملا شده آنها همخوانی داشته باشد! و 
به ماجرای همان شخصی شبیه است که به استفاده از انواع مواد 
مخدر آلوده بود و در همان حال برای فریب دیگران ادعا می کرد 
که برای سلامت قلب حتی از نوشیدن چای پرُ رنگ هم خودداری 
می کند! تعجب نکنید. بخوانید! مدعیان اصلاحات در جریان 
فتنه آمریکایی -  اسرائیلی 88، قتل مشکوک ندا آقا سلطان را نیز 
به نظام نسبت دادند و حال آنکه فیلم منتشر شده از آن ماجرا به 
وضوح نشان می داد که از دقایقی قبل از اصابت گلوله به خانم آقا 
سلطان، دوربین روی چهره او زوم شده بود! و حکایت از آن داشت 

که فیلمبردار از قبل منتظر وقوع حادثه بوده است!«
  چرا مرگ مهسا را محکوم کردید؟

ماجرا به تلاش های شریعتمداری در کیهان ختم نشد چنانکه 
روز گذشته نماینده مردم استان فارس در مجلس خبرگان، با ابراز 
انزجار نسبت به رفتار منافقانه برخی مدعیان اصلاح طلبی نوشت: 
چگونه است که از حوادث مربوط به شهدای نیروی انتظامی که به 
دست هنجارشکنان و دین ستیزان ، مظلومانه به شهادت می رسند 
دلتان به درد نمی آید؟ آیت ا... علی اکبر کلانتری خطاب به خاتمی 
نوشت: بنده هم از حادثه درگذشت خانم مهسا امینی اندوهگین و 
متاثر شدم و این مصیبت را به خانواده محترم او تسلیت می گویم. 
ولی از شما که پیش از روشن شدن حقیقت و قبل از مشخص 
گردیدن قاصر یا مقصر، در اقدامی عجولانه آن را »فاجعه ناگوار« 
دانسته اید که تا مغز استخوانتان را سوزانده است می پرسم: چرا 
در ماجرای محمدعلی نجفی که با صراحت تمام ، همسرش را 
هدف پنج تیر قرار داد و او را برای همیشه از هستی ساقط نمود، 

نه تنها موضعی نگرفتید، بلکه دوستانتان ، در پی توجیه کار او 
و جلب رضایت اولیای دم برآمدند؟! آنجا، زن حقوق و کرامت 
نداشت؟!شما و همفکرانتان )اعم از روزنامه نگار، وبلاگ نویس ، 
روشنفکر، سلبریتی ، مدعی مرجعیت و...( یکصدا و هم ندا با 
کفتارهای رسانه ای آمریکا، انگلیس، اسرائیل ، عربستان ، منافقین 
و... این حادثه را محکوم کردید و فریاد واویلا سر دادید، اما چگونه 
است که در حادثه جانکاه شهادت خانم شیلر رسولی که از قضا او 
هم از عزیزان کُرد بود، یک کلمه نگفتید و یک جمله ننوشتید؟! 
شما و هم حزبی هایتان ، از اینکه پیش از روشن شدن ماجرا، بیانیه 
محکومیت می دهید و خوراک چند ماهه دشمنان ایران و ایرانی 
را فراهم می آورید و برای مردم و نظام زحمت و هزینه درست 

می کنید، چه سودی عایدتان می شود؟
  خاتمی مقصر است

برخی در این روزها تلاش دارند که اینگونه القا کنند گشت 
ارشاد را با نظر خاتمی راه اندازی شد اما تاریخ نشان می دهد 
راه اندازی گشت ارشاد در سال 84 است و بعضا گفته می شود 
که خاتمی مخالف راه اندازی  گشت ها بوده است. ماه های ابتدایی 
ریاست محمود احمدی نژاد بر راس هرم اجرایی کشور، موعد 
تولد گشت ارشاد در پهنه عمومی کشور است که البته این 
رئیس جمهور پس از مدت کوتاهی در صف نخست فعالیت گشت 
ارشاد قرار گرفت. البته مهدی کلهر مشاور احمدی نژاد در امور 
اطلاع رسانی و رسانه ای گفته بود: گشت های ارشاد را در زمان 
آقای خاتمی تصویب کردند و هدفشان ارشاد و راهنمایی بوده 
تا بتوانند با تفاهم به افرادی که برخلاف رفتار عمومی، اعمالی را 
انجام می  دهند تذکر دهند تا این کار را دیگر انجام ندهند. ادعایی 

که هیچ گاه تایید نشد.

 علی اکبر فرازی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
دعوت از سرمایه داران ایرانی؛ مهم ترین 

اقدام رئیس جمهور در نیویورک
سفر  – حمید شجاعی:  آرمــــان ملی 
رئیس جمهور به نیویورک در اوج تحریم های آمریکا 
علیه ایران صورت می گیرد؛سفری که بدون شک 
تلاش های زیادی برای ناکام جلوه دادن آن صورت 
می گیرد، اما اگر تهران از برنامه ریزی و استراتژی 
خاصی در این سفر برخوردار باشد، می تواند 
زمینه های خروج توافق هسته ای و بازگشت به 
برجام را بر اساس رایزنی های این نشست ایجاد کند. 
کارشناسان معتقدند با عضویت ایران در شانگهای 
دستان رئیسی در واشنگتن باز است و روسیه و چین 
نیز بیش از گذشته بر رفع بحران دیپلماتیک تهران 
تأکید خواهند کرد. از این منظر ابراهیم رئیسی در 
نیویورک تلاش خواهد کرد قفل دیپلماسی تهران 
را در واشنگتن باز کند زیرا فرصت خوبی ایجاد شده 
است و دولت هم از ابتدا اعلام کرده که به دنبال 
گسترش روابط دیپلماتیک خود با کشور های دوست 
و حل پرونده هسته ای تهران است. »آرمان ملی« 
در ارتباط با سفر رئیس جمهور به واشنگتن با علی 
اکبر فرازی، دیپلمات پیشین به گفت وگو پرداخته 
است. فرازی معتقد است اگر برنامه های جدی برای 
سفر رئیس جمهور به نیویورک چیده شده باشد او 
باید در وهله اول به مساله آذربایجان ورود کرده و 
خط و نشانی جدی در این حوزه در سازمان ملل 
متحد برای برخی کشورها از جمله ترکیه بکشد. 
همچنین رئیس جمهور ضمن تاکید بر حل پرونده 
هسته ای تهران باید با ایرانی های سرمایه دار در 
آمریکا دیدار کرده و از آنها برای سرمایه گذاری در 

ایران دعوت کند. 
  سفر رئیس جمهور به سازمان ملل با 
اهدافی از جمله توسعه روابط بین المللی 
تهران صورت گرفته است. این سفر تا چه 

میزان می تواند برای تهران مفید باشد؟
سفر آقای رئیس جمهور به نیویورک در شرایط 
خاصی در حال انجام است. تحولات گسترده ای 
در منطقه و محیط پیرامونی ایران در حال وقوع 
است. تلاش ها برای احیای برجام ادامه دارد و همه 
نگاه ها به برجام است و همه  امیدواریم که برجام به 
سرانجام خوبی برسد اما از سوی دیگر تحولاتی در 
شمال شرقی مرز های ایران در حال وقوع است که در 
این تحولات ترکیه نقش بارزی ایفا می کند، اسرائیل 
نقش اطلاعاتی در این تحولات دارد و روس ها هم 
آنقدر در قضیه اوکراین غرق هستند که کمتر به 
این موضوع ورود می کنند. از این رو مسئولان ایران 
باید به سرعت بیشتری به این قضیه ورود کنند و 
قبل از اینکه لازم باشد به صورت سخت افزاری به 
این مسأله ورود پیدا کنیم با مذاکره با طرف های 
مختلف از جمله با طرف روسی در سازمان ملل به 
راه حل مشترکی برسند و اجازه ندهند ترکیه و ناتو 
با محوریت آذربایجان قطب بندی جدیدی را ایجاد 
کنند که از یک طرف حاکمیت انرژی شمال را به 
دست بگیرند که در این صورت ترکیه محتاج انرژی، 
خود دلال بزرگ انررژی خواهد شد و از طرف دیگر 
ترکیه عضو ناتو و آذربایجانی که قصد دارد عضو ناتو 
شود، مرز ایران را مخدوش کنند. البته همان طور که 
مقامات تهران گفتند مرز های ایران خط قرمز تهران 
است اما به صرف گفتن مسأله حل نمی شود و باید 
مواظب بود که تحرکات در مرز های شمالی اجرایی 
نشود زیرا تحرکات اجرایی در حال وقوع در مرز است 
و به نظر می رسد ارمنستان نیز چندان مخالفت جدی 
با این قضیه ندارد. از این رو تهران باید مواظب باشد 

که مرز ها دچار تغییر نشود. 
  رئیس جمهور چه اقدامی باید در سازمان 
ملل انجام دهد تا خط و نشان ایران جدی 

گرفته شود؟
رئیس جمهور باید در فرصت جدی فعلی با تمامی 
طرفین این قضیه وارد مذاکره شود و تعارفات معمول 
را کنار بگذارد. اردوغان استاد تعارفات معمول در 
حوزه بین الملل است. اما در جای خود می داند کجا 
به طور جدی ورود کند. از این رو رئیس جمهور باید به 
جد این مسأله را در حاشیه سازمان ملل مطرح کند. 
  گره کور تمامی این مشکلات مسأله برجام 
است. برجام تا چه میزان می تواند به محور 
مذاکرات رئیس جمهور در نیویورک تبدیل 

شود؟
اگر قبل از این دولت و یا حتی در ماه های اولیه 
دولت رئیسی به برجام بازگشته بودیم قطعاً شرایط 
مساعد تری داشتیم. برخی اخبار از حل مسأله 
پادمان با آژانس خبر می دهند. از این رو  امیدواریم 
در سازمان ملل متحد نیز بتوانیم به سمت حل 
برخی مشکلات باقی مانده حرکت کنیم و هر چه 
زودتر مسأله های باقی مانده حل و برجام احیا شود. 
رؤسای جمهور ایران همواره دیدار هایی با ایرانیان 
حاضر در آمریکا دارند. این دیدار بسیار مهم است. 
بنده به عنوان فردی که در آمریکا تحصیل کرده و 
چندین ماموریت دیپلماتیک در سازمان ملل متحد 
انجام داده ام به خوبی از تأثیرات چنین دیدار هایی 
باخبرم اما از زمان دولت های نهم و دهم سطح این 
دیدار ها  پایین آمده است. البته اینکه رئیس جمهور 
با دانشجویان و جوانان ایرانی در آمریکا دیدار داشته 
باشد پسندیده است اما  امیدواریم این بار برنامه ای 
برای رئیس جمهور تنظیم شود که رئیس جمهور 
جدا از اینکه با ایرانیان ساکن در آمریکا دیدار می کند، 
ملاقات ویژه ای با نخبگان ایرانی و سرمایه داران 
ایرانی داشته باشد تا درد دل این ایرانی ها شنیده 
شود و آن ها سرمایه های خود را به داخل ایران منتقل 
کنند. دعوت از این افراد به ایران نقطه عطف حضور 
رئیسی در نیویورک باشد و سرمایه گذاران ایرانی 

ساکن در آمریکا به ایران دعوت شوند. 

 »آرمان ملی« باید ها و نباید های گشت ارشاد را بررسی می کند

لزوم اصلاح روش ها و تغییرات جدی
     مسعود پزشکیان:  همه چیز به صورت شفاف بیان شود تا مردم از این التهاب خارج شوند

     دبیر سابق ستاد امر به معروف:  با تصمیم گیری های لحظه ای در بحران ها صدایی شنیده نمی شود 

 
 گشت ارشاد 

نتیجه ای جز هزینه 
نداشته است

    

 کمی 
صبور باشیم 

تمایلی به پذیرش حساسیت ها در داخل کشور ندارند مانند 
یک نماینده مجلس که می گوید: قطعا افراد خارج از کشور که 
با ایران همسو و دارای اعتقاد هستند و انقلاب اسلامی را قبول 
دارند برای تحصیل به ایران می آیند، در این شرایط نیاز است 
کمی صبور باشیم تا با عبور از این مقطع بتوان به عنوان یکی از 
کشورهای مطرح در آموزش عالی در دنیا خدمات رسانی کنیم. 
فریدون عباسی ادامه داد: فرزندان افرادی که در آن مقاطع به 
واسطه مادر یا پدر در سایر کشورها بزرگ شدند و اکنون ۳۰ 
الی 4۰ ساله هستند به دلیل ضرایب هوشی زیادی که دارند 

قرار است مدیران کشور شوند.

یک نماینده مجلس گفت: مقایسه وضعیت حجاب در مقاطع 
زمانی مختلف نشان می دهد گشت ارشاد نتیجه ای جز هزینه نداشته 
اما مساله اصلی این است که عده ای در برابر پذیرش حقیقت مقاومت 
می کنند. جلال رشیدی کوچی در خصوص ابعاد حادثه فوت مهسا 
امینی و عملکردی که گشت ارشاد در طول سالیان گذشته داشته 
است، بیان کرد: اگر راجع به گشت ارشاد صحبت می کنم و مخالفت 
می کنم به منزله موافقت با بدحجابی نیست. به معنی مخالفت با 
قانون حجاب هم نیست. بنده این را خطاب به افرادی که قصد دارند 
صحبت های بنده را تفسیر به رأی کنند مطرح می کنم تا در ته گوش 

خود فرو کنند؛ بنده مخالف حجاب نیستم. 

ظاهرا برخی در دولت مسیر خودشان را می روند. نماینده 
ادوار مجلس گفت: ۱۷ سال است که گشت ارشاد تشکیل شده 
است، اما باید به کارنامه گشت ارشاد نگاه کرد و دید چقدر موثر 
بوده است؟ غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی گفت: متأسفانه 
برخی از رسانه های منتسب به دولت حتی شیوه رئیس جمهور 
را هم تبعیت نمی کنند. اتفاق تلخی افتاده است؛ چه اشکالی 
دارد یک نفر عذرخواهی کند ؟ آیا در جریان مرگ مهسا امینی 
این دختر صددرصد مقصر بوده است؟ چرا این مساله را سیاسی 
می کنند و مرتبا اصلاح طلبان را می کوبند؟! این بچه شاید اصلا 

نمی دانست اصلاح طلب را با صاد می نویسند یا با سین؟! 

چهارشنبه 
1401 .06 .30
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 چرا مرتبا 
اصلاح طلبان را 

می کوبند؟


